#### 论著

## HIV-1糖蛋白gp12O激发人小胶质细胞钙内流效应和ERK磷酸化 黄秀艳 曾耀英<sup>△</sup>

暨南大学组织移植与免疫研究中心, 广东 广州 510632

收稿日期 2008-3-8 修回日期 2008-9-5 网络版发布日期 2009-2-22 接受日期 2008-9-5

摘要 目的: 探讨HIV-1糖蛋白gp120对人小胶质细胞钙离子内流和ERK磷酸化的作用及其机制。 方法: 用钙离子探针Fluo-4标记粘附在盖玻片上的人小胶质细胞,运用共聚焦显微镜以荧光强度为指标实时观察 各种条件下的细胞内钙离子水平的变化; 用gp120处理并用anti-gp120-FITC进行染色,运用共聚焦显微镜术 和流式细胞术分析人小胶质细胞与gp120结合情况; 用抗磷酸化ERK 抗体免疫荧光方法进行染色,运用共聚焦显微镜术和流式细胞术进行ERK磷酸化水平分析。

结果: 共聚焦显微镜检测结果显示HIV-1 糖蛋白gp120能够激发人小胶质细胞钙离子内流效应; 共聚焦显微镜和流式细胞仪分析结果显示gp120可以与人小胶质细胞结合; 共聚焦显微镜和流式细胞仪分析结果显示gp120刺激可增加人小胶质细胞ERK磷酸化。

结论: HIV-1 糖蛋白gp120能在人小胶质细胞激发钙离子内流并且增加胞内ERK的磷酸化,从而导致了小胶质细胞的活化,这一效应提示,在HIV-1相关性脑炎中,gp120可能参与了某些发病机制。

关键词 人小胶质细胞 HIV-1糖蛋白gp120 钙离子内流

分类号 R392.32

# Calcium-influx response and ERK phosphorylation in human microglia triggered by HIV-1 glycoprotein gp120

HUANG Xiu-yan, ZENG Yao-ying

Institute for Tissue Transplantation and Immunology, Jinan University, Guangzhou 510632, China. E-mail: tzengyy@jnu.edu.cn

#### Abstract

<FONT face=Verdana>AIM: The aim of the present study is to explore the effects and mechanisms of HIV-1 glycoprotein gp120 on calcium-influx and ERKphosphorylation of human microglia.METHODS: The level of intracellular calcium of human microglia grown on coverslip, which was loaded by calcium-probe, Fluo-4, and then treated in various experimental processing, was detected by confocal microscopy with time resolution mode. The binding of gp120 to human microglia was determined with confocal microscopy or flow cytometry after treatment with gp120 and stained with anti-gp120-FITC antibody. Phosphorylation of ERK within human microglia with or without gp120 stimulation was analyzed with confocal microscopy following the direct immuno-staining with anti-phosphorylated ERK antibody. < BR > RESULTS: The results of confocal microscopy showed that calciuminflux response was triggered by HIV-1 glycoprotein gp120 in human microglia. The results from analysis by confocal microscopy and flow cytometry showed that gp120 was able to bind to human microglia. ERK phosphorylation was enhanced in human microglia stimulated with gp120. < BR > CONCLUSION: HIV-1 glycoprotein gp120 induces calcium-influx in human microglia and enhances ERK phosphorylation in human microglia, indicating that gp120 is an activator of human microglia. So gp120 may be involved in the pathogenesis of HIV-associated dementia. <BR></FONT>

**Key words** Human microglia HIV-1 glycoprotein gp120 Calcium influx

DOI: 1000-4718

#### 扩展功能

### 本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ **PDF**(7777KB)
- ▶[HTML全文](0KB)
- ▶参考文献

#### 服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶复制索引
- ▶ Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

### 相关信息

▶ <u>本刊中 包含"人小胶质细胞"的</u> 相关文章

▶本文作者相关文章

- · 黄秀艳
- 曾耀英

通讯作者 曾耀英 tzengyy@jnu.edu.cn